

ကန့်သတ်

ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၁၇)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန်အစည်းအဝေး ပဉ္စမနေ့ (၂၀.၁၂.၂၀၁၉)ရက်နေ့တွင် ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီ၏ အစီရင်ခံစာကို လွှတ်တော်သို့ ရှင်းလင်းဖတ်ကြားခြင်း။

**ဥက္ကဋ္ဌ။** အစီအစဉ် (၇)ဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်သို့ ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီ၏ အစီရင်ခံစာကို ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်သို့ ပေးပို့လာပါတယ်။ သို့ဖြစ်ပါ၍ အစီရင်ခံစာကို ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော် ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီက ရှင်းလင်းဖတ်ကြားပေးဖို့ ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

**ဦးစစ်အောင်မြတ်(ခ) ဦးအောင်မြတ်၊ ဥက္ကဋ္ဌ၊ ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီ။** အားလုံး မင်္ဂလာပါခင်ဗျား။ ကျွန်တော်တို့ ဒီကနေ့ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာ ကော်မတီ၏ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ချက်များကို (၂၀)မိနစ်ခန့် ကျွန်တော် ရှင်းလင်းတင်ပြသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ယနေ့ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် အစည်းအဝေးကို တက်ရောက်လာတဲ့ လေးစား အပ်ပါသော ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့်တကွ ရှမ်းပြည်နယ်တရားလွှတ်တော် တရားသူကြီးချုပ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင် ဝန်ကြီးများ၊ ရှမ်းပြည်နယ်ဥပဒေချုပ်၊ ရှမ်း ပြည်နယ်စာရင်းစစ်ချုပ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ကော်မတီဥက္ကဋ္ဌများနဲ့ ကော်မတီဝင်များ၊ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များအားလုံး ကိုယ်၏ကျန်းမာခြင်း၊ စိတ်၏ချမ်းသာ ခြင်းနဲ့ပြည့်စုံပါစေကြောင်း နှုတ်ခွန်းဆက်သဂါရဝပြုအပ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ လွှတ်တော်ရဲ့ အဓိကတာဝန်ကတော့ ဥပဒေပြုခြင်း၊ ကိုယ်စားပြုခြင်း၊ စောင့်ကြည့်ထိန်းကျောင်းခြင်းတို့ ဖြစ်ကြ ပြီးတော့ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်အနေနဲ့ ဥပဒေပြုခြင်း အခန်းကဏ္ဍကို အလေးအနက်ထား ဆောင်ရွက်နိုင်ရန်အတွက် တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် လွှတ်တော်ဆိုင်ရာ ဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေတို့နှင့်အညီ ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာ ကော်မတီကို ဖွဲ့စည်းတာဝန်ပေးအပ်ခဲ့တာ ဖြစ်ပါတယ်။

ကော်မတီဖွဲ့စည်း တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းမှာလည်း ကျွန်တော်တို့ ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီကို ၂၀၁၆ ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီလ (၂၆)ရက်နေ့တွင် ကျင်းပသော ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ပထမပုံမှန် အစည်းအဝေး (တတိယနေ့)၌ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်ဆိုင်ရာဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၃၊ ၂၄ နှင့် နည်းဥပဒေ ၆၂ အရ လွှတ်တော်၏ အတည်ပြုချက်ဖြင့် ကော်မတီဝင်(၁၁)ဦး ပါဝင် ဖွဲ့စည်း ခဲ့ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ ကော်မတီဝင် အစားထိုး၊ ဖြည့်စွက်ခြင်းနဲ့ ပတ်သက်ပြီး (၁၄-၇-၂၀၁၆)ရက်နေ့ ဒုတိယပုံမှန်အစည်းအဝေးမှာ တစ်ကြိမ်၊ (၁၈-၁၂-၂၀၁၈)ရက်နေ့

ကန့်သတ်

၂

(၁၂)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေးမှာ တစ်ကြိမ် ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ ကော်မတီဝင် (၁၁)ဦးရဲ့ အမည်စာရင်းများဖြစ်ပါတယ်-

- (က) ဦးစစ်အောင်မြတ် ရွာငံ (၂) ဥက္ကဋ္ဌ
- (ခ) ဦးအောင်မြတ်
- ( ခ ) ဦးစိုင်းအောင်ကျော်ဦး ကွန်ဟိန်း (၂) အဖွဲ့ဝင်
- ( ဂ ) ဦးခွန်ဒီဂေါလ် လွိုင်လင် (၁) အဖွဲ့ဝင်
- (ဃ) ဦးစိုင်းအောင်မျိုးကျော် လင်းခေး (၁) အဖွဲ့ဝင်
- ( င ) ဦးစိုင်းထွန်းညာဏ် ကျောက်မဲ (၂) အဖွဲ့ဝင်
- ( စ ) ဦးအောင်ထွန်း နမ့်ဆန် (၂) အဖွဲ့ဝင်
- (ဆ) ဦးမောင်မောင် ပြည်နယ်ဥပဒေချုပ်(ငြိမ်း) အဖွဲ့ဝင်
- ( ဇ ) ဦးမောင်ညို မဘိမ်း (၁) အဖွဲ့ဝင်
- (ဈ) ဒေါ်မေရီနို့ ဖယ်ခုံ (၁) အဖွဲ့ဝင်
- (ည) ဒုတိယဗိုလ်မှူးကြီး ကြည်း-၂၃၈၂၁ အဖွဲ့ဝင်
- လှိုင်းထွန်းအောင်
- ( ဋ ) ဦးညီညီ(ခ) ဦးညီလေးချမ်း ပင်းတယ (၂) အတွင်းရေးမှူး

အဲဒီမှာလည်းကြည့်လိုက်မယ်ဆိုရင် ကျွန်တော်တို့ ကော်မတီမှာ ပါတီပေါင်းစုံက တိုင်းရင်းသားပေါင်းစုံတွေအားလုံး ရှမ်းပြည်နယ် (အရှေ့ပိုင်း)၊ ရှမ်းပြည်နယ် (မြောက်ပိုင်း)၊ ရှမ်းပြည်နယ်(တောင်ပိုင်း) အားလုံးစုံစုံညီညီနဲ့ပါဝင်ပြီးတော့ ဆောင်ရွက်နေတာကို အားလုံး တွေ့ရှိနိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ပြင်ပပုဂ္ဂိုလ်အနေနဲ့ကတော့ အရင်ပြည်နယ်ဥပဒေချုပ်(ငြိမ်း) ဦးမောင်မောင် တစ်ယောက်ပဲ ပါဝင်တာဖြစ်ပါတယ်။ ကျန်တာအားလုံးတော့ ကျွန်တော်တို့ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များနဲ့ ဖွဲ့စည်းထားတာဖြစ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ ဥပဒေပြုရေး ဆိုင်ရာဆောင်ရွက်ချက်များအနေနဲ့ကတော့ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ရဲ့အဓိကတာဝန်တွေကို ဆောင်ရွက်တဲ့နေရာမှာ ကျွန်တော်တို့ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေရဲ့ မဏ္ဍိုင်ကြီး(၃)ရပ်ဖြစ်တဲ့ ဥပဒေပြုရေး၊ အုပ်ချုပ်ရေး၊ တရားစီရင်ရေးတို့သည် အချင်းချင်းအပြန်အလှန် ထိန်းကျောင်း

ကန့်သတ်

သည်ဆိုခြင်းကို လက်ခံကျင့်သုံးလာသည်နှင့်အမျှ မဏ္ဍိုင်ကြီး(၃)ရပ်၏ လုပ်ငန်းထိရောက်အောင်မြင်မှုသည် ပိုမိုမြင့်မားလာမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ အပြန်အလှန်နားလည်မှုဖြင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မည်ဆိုပါက မဏ္ဍိုင်ကြီး(၃)ရပ်လုံးသည် အပြန်အလှန်အကျိုးရှိသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ လူထုဆန္ဒ၊ လူထုသဘောထားကို အခြေခံခြင်းတို့ကြောင့် ထိန်းကျောင်းခြင်းနဲ့ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်းတို့ဟာ အလေ့အကျင့်များ ကျွန်တော်တို့ တိုးမြှင့်ဆောင်ရွက် သွားကြရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

လွှတ်တော်လုပ်ငန်းများ ပိုမိုဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်အောင်မြင်လာဖို့အတွက်ကို မဟာဗျူဟာ စီမံကိန်းများရေးဆွဲ၍ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိတဲ့နေရာမှာ ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် သက်တမ်းကာလအတွင်း ဥပဒေများ၊ နည်းဥပဒေများ၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လက်စွဲများရေးဆွဲ၍ လွှတ်တော်၏ကဏ္ဍ(၃)ရပ်ဖြစ်တဲ့ ဥပဒေပြုခြင်း၊ ကိုယ်စားပြုခြင်း၊ ထိန်းကျောင်း/ ထိန်းညှိခြင်းတို့ကို ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း တင်ပြအပ် ပါတယ်။

တစ်ဆက်တည်းမှာပဲ ကျွန်တော်တို့ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်သည် ပြည်သူလူထု၏ လတ်တလောနှင့် ရေရှည်အကျိုးစီးပွား ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးကိုရည်ရွယ်ပြီး တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေးအတွက် ဥပဒေများရေးဆွဲခြင်းနှင့် ပြဋ္ဌာန်းထားတဲ့ဥပဒေများကို ပြန်လည်သုံးသပ်ခြင်း၊ ရေးဆွဲပြီးသော ဥပဒေများသည် ပြည်သူ/ ပြည်သားများ အတွက် အမှန်တကယ်အကျိုးစီးပွား ဖြစ်ထွန်းစေခြင်း ရှိ/ မရှိ လက်တွေ့အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နေသော အစိုးရအဖွဲ့၏ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်မှုများအား ထိန်းညှိခြင်းနှင့် ပြည်သူ၏ဆန္ဒ၊ လိုအပ်ချက်များကို အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရေးအတွက် ပြည်သူနှင့် အပြန်အလှန်ပိုမိုထိတွေ့ရင်းနှီးမှုများရရှိအောင် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။

ပြဋ္ဌာန်းသည့်ဥပဒေများ အသက်ဝင်မှုရှိစေရန် သက်ဆိုင်ရာ ဝန်ကြီးဌာနများမှ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နိုင်ခြင်းအား ပိုမိုအားကောင်းလာစေရန် အပြန်အလှန် ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်း၊ ပြဋ္ဌာန်းပြီးသည့် ဥပဒေများအသက်ဝင်မှု ရှိ/ မရှိ၊ ပြည်သူလူထုမှ အမှန်တကယ်လိုက်နာကျင့်သုံးမှု ရှိ/ မရှိ၊ ပြည်သူလူထုအတွင်း ကွင်းဆင်းလေ့လာသုံးသပ် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။

ကော်မတီအစည်းအဝေး ကျင်းပမှုအခြေအနေနဲ့ပတ်သက်ပြီး တင်ပြရမယ်ဆိုရင် ကျွန်တော်တို့ ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီအနေဖြင့် ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်သို့ တင်သွင်းလာသည့် ဥပဒေများကို ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်းရှိ ပြည်သူလူထုနှင့် အစိုးရဌာနဆိုင်ရာများအတွက် ကောင်းမွန်ပြည့်စုံစေသည့်ဥပဒေများ ဖြစ်စေရေးအတွက် ၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဆိုင်ရာ နည်းဥပဒေ ၆၅ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ ကော်မတီအစည်းအဝေးများကို အောက်ပါအတိုင်း ကျင်းပနိုင်ခဲ့ပါတယ်-

- (က) ၂၀၁၆ ခုနှစ်တွင် အစည်းအဝေးကျင်းပနိုင်မှု (၄) ကြိမ်
- (ခ) ၂၀၁၇ ခုနှစ်တွင် အစည်းအဝေးကျင်းပနိုင်မှု (၅) ကြိမ်
- (ဂ) ၂၀၁၈ ခုနှစ်တွင် အစည်းအဝေးကျင်းပနိုင်မှု (၈) ကြိမ်
- (ဃ) ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် အစည်းအဝေးကျင်းပနိုင်မှု (၈) ကြိမ်

**စုစုပေါင်း**

**(၂၅) ကြိမ်ဖြစ်ပါတယ်။**

အများပြည်သူနှင့်သက်ဆိုင်သည့် ဥပဒေများအပေါ် ပြည်သူလူထုကြားနာပွဲကျင်းပမှု အခြေအနေနဲ့ပတ်သက်လို့ ၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်စည်ပင်သာယာရေးဥပဒေနဲ့ပတ်သက်ပြီး ပြည်သူလူထုကြားနာပွဲ ပြုလုပ်ခဲ့ပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ် စည်ပင်သာယာရေးဥပဒေကို ဥပဒေ အမှတ်(၁၀)ဖြင့် (၁၁.၉.၂၀၁၃)ရက်နေ့တွင် အတည်ပြုခဲ့ပြီးဖြစ်သော်လည်း (၆)နှစ်ကြာသည့် တိုင်အောင် နည်းဥပဒေထုတ်ပြန် ကြေညာနိုင်ခြင်းမရှိဘဲ Bye Law (၂၄)ခုဖြင့် စည်ပင် သာယာရေးလုပ်ငန်းများ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်လျက်ရှိသည့်အတွက် ပြည်သူ လူထုကြားနာပွဲများကို (၁.၁၁.၂၀၁၈)ရက်နေ့မှ (၃.၁၁.၂၀၁၈) ရက်နေ့အထိ ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်၊ ကျားခေါင်းအစည်းအဝေးခန်းမတွင် NDI ရဲ့ပံ့ပိုးကူညီမှုဖြင့် ကျင်းပပြုလုပ်ခဲ့ ပါတယ်။ ပြည်သူလူထုကြားနာပွဲတွင် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီ ဝင်များ၊ ရေးရာကော်မတီဥက္ကဋ္ဌများနှင့် အတွင်းရေးမှူးများ၊ ဌာနဆိုင်ရာများ၊ စည်ပင်သာယာ ရေးဌာနနှင့် ကော်မတီဝင်များ၊ မြို့ကြီး(၃)မြို့အပါအဝင် မြို့မိ/ မြို့ဖများ၊ စက်မှုလက်မှု လုပ်ငန်းရှင်များ၊ ဈေးအကျိုးတော်ဆောင်နှင့် ဈေးဆိုင်ခန်းပိုင်ရှင်များ၊ တစ်နိုင်တစ်ပိုင် မွေးမြူရေးလုပ်ငန်းရှင်များ၊ ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းရှင်များအားလုံး ပါဝင်တက်ရောက် ဆွေးနွေး ခဲ့ကြတာဖြစ်ပါတယ်။ ၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်စည်ပင်သာယာရေးဥပဒေအပေါ် ဆွေးနွေးမှု

ကန့်သတ်

၅

ရလဒ်အနေဖြင့် ဥပဒေအပေါ် ပြင်ဆင်သင့်သည့်အချက်(၁၄)ချက်၊ ဖြည့်စွက်သင့်သည့်အချက် (၅)ချက်၊ နည်းဥပဒေရေးဆွဲ ရာတွင် ဖော်ပြသင့်သည့်အချက် (၂၁)ချက် ရရှိခဲ့ပြီး ဆက်လက် အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နိုင်ရန်အတွက် ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့သို့ ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလအတွင်းမှာ လွှဲပြောင်းပေးပို့ခဲ့ပြီးဖြစ်ပါတယ်။

နောက်ပြီး အင်းလေးကန်ထိန်းသိမ်းကာကွယ်ရေး ဥပဒေ(မူကြမ်း)နဲ့ပတ်သက်ပြီး ပြည်သူလူထုကြားနာပွဲများကို ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါတယ်။ အဲဒီမှာ အင်းလေးကန်ဒေသထိန်းသိမ်း ကာကွယ်ရေးဥပဒေ(မူကြမ်း)ကို ညောင်ရွှေမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁) နှင့် (၂)မှ ပြည်နယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်(၂)ဦးက (၁၃)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန် အစည်းအဝေးတွင် တင်သွင်းခဲ့တာ ဖြစ်ပါတယ်။ အဆိုပါ ဥပဒေ(မူကြမ်း)နှင့်ပတ်သက်၍ ပြည်သူလူထုကြားနာပွဲကို(၅.၆.၂၀၁၉) ရက်နေ့မှ (၇.၆.၂၀၁၉)ရက်နေ့အထိ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်၊ကျားခေါင်းအစည်းအဝေးခန်းမ မှာပဲ UNDP ရဲ့ပံ့ပိုးကူညီမှုဖြင့် ကျင်းပပြုလုပ်နိုင်ခဲ့ပါတယ်။ ပြည်သူလူထုကြားနာပွဲတွင် ကျွန်တော်တို့ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီဝင်များ၊ ရှမ်းပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့ဝင်များ၊ ဌာနဆိုင်ရာများ၊ အင်းလေးကန် ရေဝေ/ ရေလဲဒေသရှိ မြို့နယ်(၁၀) မြို့နယ်မှ အုပ်ချုပ်ရေးမှူးများ၊ လုပ်ငန်းရှင်များ၊ မြို့မိ/ မြို့ဖများ၊ ရပ်ကွက်/ ကျေးရွာအုပ်ချုပ် ရေးမှူးများ၊ လူမှုရေးအသင်းအဖွဲ့များအားလုံး ပါဝင်တက်ရောက် ဆွေးနွေးပေးခဲ့ကြတာဖြစ် ပါတယ်။ အင်းလေးကန်ဒေသထိန်းသိမ်းကာကွယ်ရေးဥပဒေ(မူကြမ်း)အပေါ် ဆွေးနွေးမှုရလဒ် အနေဖြင့် ပြင်ဆင်သင့်သည့်အချက်(၄၆)ချက်၊ ဥပဒေမူကြမ်းနှင့်ပတ်သက်သည့် အကြံပြုချက် (၁၀၇)ချက် ရရှိခဲ့ပါတယ်။ ကြားနာပွဲရလဒ်အပေါ်အခြေခံ၍ ပြင်ဆင်သင့်သည့်အချက်များ အားထည့်သွင်း စဉ်းစားပြီး ဥပဒေ(မူကြမ်း)ကိုပြင်ဆင်ဖြည့်စွက်ခဲ့ရာ ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၁၇)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေး (စတုတ္ထနေ့) (၁၉.၁၂.၂၀၁၉) ရက်တွင် အတည်ပြု ပြဋ္ဌာန်း နိုင်ခဲ့ပြီး ဖြစ်ပါတယ်။

ဥပဒေပြုခြင်းဆိုင်ရာ ဆောင်ရွက်ချက်အနေနဲ့ကတော့ ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်ကို ဒေသန္တရစီမံကိန်းဥပဒေ (မူကြမ်း) (၄)ခု၊ ဘဏ္ဍာငွေအရအသုံး ဆိုင်ရာဥပဒေ (မူကြမ်း) (၈)ခုနှင့် အများပြည်သူနှင့်ဆိုင်သော ဥပဒေ(မူကြမ်း) (၁၅)ခု၊ စုစုပေါင်း (၂၇)ခု တင်သွင်းခဲ့တာဖြစ်ပါတယ်။ ဥပဒေပြုခြင်းဆိုင်ရာဆောင်ရွက်ချက်တွေအနေနဲ့ အဲဒီဥပဒေ တွေအပေါ်မှာ အတည်ပြုပြဋ္ဌာန်းနိုင်တာ (၂၃)ခု ရှိထားပြီးဖြစ်ပါတယ်။ အမိန့်ကြော်ငြာစာ

ကန့်သတ်

အဖြစ်ပြောင်းလဲထုတ်ပြန်တာ (၁)ခု၊ ဆွေးနွေးဆဲဥပဒေက (၁)ခု၊ (၁၇)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန် အစည်းအဝေးမှာတင်သွင်းပြီး ဆက်လက်ဆောင်ရွက်ရန်ကျန်တဲ့ ဥပဒေ(မူကြမ်း)ကတော့ (၂)ခု ဖြစ်ပါတယ်။ အဲတော့ ကျွန်တော်တို့ ၂၀၀၈ ခုနှစ်၊ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ၊ ပုဒ်မ ၁၈၈၊ ဇယား(၂)အပေါ်မှာ ကျွန်တော်တို့ ဆောင်ရွက်ထားရှိမှုအခြေအနေလေးကို ကျွန်တော်တို့ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များအားလုံးကို ဒီဇယားနဲ့ရှင်းလင်းတင်ပြလိုပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ ပြည်နယ်လွှတ်တော်အနေနဲ့ ဖက်ဒရယ်ဒီမိုကရေစီကို လိုလားလျက်ရှိသလို ဖက်ဒရယ်ဒီမို ကရေစီမှာ ကိုယ်ပိုင်ပြဋ္ဌာန်းခွင့်၊ ကိုယ်ပိုင်ရပ်တည်ခွင့်၊ (Decentralize) လို့ခေါ်တဲ့ ဗဟိုဦးစီး ချုပ်ကိုင်မှုစနစ်တွေကို လျှော့ချနိုင်ဖို့အတွက် ဥပဒေတွေနဲ့အညီ ကျွန်တော်တို့ အဆင်သင့်ဖြစ် နေဖို့လိုပါတယ်။ အဲဒီအချိန်မှာ ကျွန်တော်တို့ ဇယား(၂)အရ ဘဏ္ဍာရေးနှင့် စီမံကိန်းကဏ္ဍ တွင် ယခင် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ(၁၁)ခုရှိပါတယ်။ ၂၀၁၅ ခုနှစ်မှာတော့ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပြုပြင်ပြောင်းလဲတဲ့အချိန်မှာ(၇)ခု ထပ်တိုးရရှိတာဖြစ်တဲ့အတွက် (၁၈)ခုရှိ ပါတယ်။ အဲဒီမှာ ကျွန်တော်တို့ ပထမအကြိမ်၊ ဒုတိယအကြိမ် လွှတ်တော်တွေမှာ ပြဋ္ဌာန်း နိုင်ခဲ့တဲ့ ဥပဒေ(၄)ခုသာ ပြဋ္ဌာန်းနိုင်ခဲ့ပြီး ပြဋ္ဌာန်းဖို့ ကျန်တာ (၁၄)ခုရှိပါတယ်။ အလားတူပဲ စီးပွားရေးကဏ္ဍနဲ့ပတ်သက်လို့ရှိရင် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေမူလမှာ (၃)ခုရှိပါတယ်။ ၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ပြီး (၂)ခု ထပ်တိုးပါတယ်။ အဲဒီမှာ (၅)ခု ရပါတယ်။ အဲဒီမှာ ကျွန်တော်တို့ ပြဋ္ဌာန်းဖို့ (၅)ခုလုံး ကျန်ပါတယ်။ စိုက်ပျိုးရေးနှင့် မွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင် မူလက ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေမှာ (၇)ခုရှိပါတယ်။ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ပြီးတဲ့ အချိန်မှာ (၅)ခုထပ်ရပါတယ်။ ဒါကြောင့် (၁၂)ခုဖြစ်ပါတယ်။ လောလောဆယ် (၄)ခုပဲ ပြဋ္ဌာန်း နိုင်ပါသေးတယ်။ (၈)ခု ကျန်ပါတယ်။ စွမ်းအင်၊ လျှပ်စစ်၊ သတ္တုနှင့် သစ်တောကဏ္ဍ ဖြစ်ပါတယ်။ မူလဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ (၅)ခုပဲရှိပါတယ်။ ၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေပြင်ဆင်ပြီးနောက် (၆)ခုတိုးရပါတယ်။ (၁၁)ခုဖြစ်သွားပါတယ်။ လက်ရှိ ကျွန်တော်တို့ (၆)ခု ပြဋ္ဌာန်းနိုင်ပြီးဖြစ်ပါတယ်။ (၅)ခု ပြဋ္ဌာန်းဖို့ကျန်ပါတယ်။ စက်မှုလက်မှု ကဏ္ဍနဲ့ ပတ်သက်လို့ မူလဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေမှာ (၂)ခုရှိပါတယ်။ ၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ပြီး (၁)ခုထပ်တိုးရတဲ့အတွက် (၃)ခုဖြစ်သွားပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ လွှတ်တော်အနေနဲ့ (၁)ခုပဲ ပြဋ္ဌာန်းနိုင်သေးတာဖြစ်လို့ (၂)ခုကျန်မှာဖြစ်ပါတယ်။ ပို့ဆောင် ဆက်သွယ်ရေးနှင့် ဆောက်လုပ်ရေးကဏ္ဍတွင် မူလဥပဒေမှာ (၃)ခုဖြစ်ပါတယ်။ ၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေပြင်ဆင်ပြီးတဲ့နောက် (၅)ခုထပ်ရပါတယ်။ စုစုပေါင်း (၈)ခုမှာ (၂)ခုပဲ

ပြဋ္ဌာန်းနိုင်ပါတယ်။ (၆)ခုကျန်ပါတယ်။ လူမှုရေးကဏ္ဍတွင် မူလဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေမှာ (၇)ခုဖြစ်ပါတယ်။ ထပ်တိုးရရှိတာ (၆)ခုဖြစ်ပါတယ်။ စုစုပေါင်း (၁၃)ခုမှာ (၂)ခုပဲ ပြဋ္ဌာန်းနိုင် ပါသေးတယ်။ (၁၁)ခု ပြဋ္ဌာန်းရန်ကျန်ပါသေးတယ်။ စီမံခန့်ခွဲရေးကဏ္ဍတွင် မူလ(၃)ခု၊ ၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံ ဥပဒေပြင်ဆင်ပြီးတဲ့နောက် ရရှိတာ (၂)ခု၊ စုစုပေါင်း (၅)ခုဖြစ်ပါတယ်။ လွှတ်တော်မှာ ပြဋ္ဌာန်းပြီး (၃)ခုဖြစ်တဲ့အတွက် ပြဋ္ဌာန်းဖို့ကျန်တာ (၂)ခုဖြစ်ပါတယ်။ အဲတော့ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ ကျွန်တော်တို့ရဲ့ တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်တွေဟာ ဖက်ဒရယ် ဒီမိုကရေစီကို အကောင် အထည် ဖော်နိုင်ဖို့အတွက် လွှတ်တော်အသီးသီးကနေ ဥပဒေပြုဖို့ (၇၅)ခုရှိတဲ့အနက် (၂၂)ခုကို ကျွန်တော်တို့ ရှမ်းပြည်နယ်အနေနဲ့ ပြဋ္ဌာန်းပြီးဖြစ်ပါတယ်။ (၅၃)ခု ကျန်ပါသေးတယ်။ ဒါလေးလည်း ကျွန်တော်တို့ ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များအနေနဲ့ ကိုယ်ပိုင်ပြဋ္ဌာန်းခွင့်တွေ ဆောင်ရွက်တဲ့နေရာမှာ ဥပဒေနဲ့အညီ အားလုံး အဆင်သင့်ဖြစ်အောင် ကျွန်တော်ရဲ့ ဥပဒေပြုရေး ဆိုင်ရာကော်မတီအပါအဝင် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များအားလုံး ပြဋ္ဌာန်းဖို့ဥပဒေတွေ ကြိုးစားပြီးပြဋ္ဌာန်းနိုင်ဖို့အတွက်ကို အကြံပြု တင်ပြလိုပါတယ်။

ဒါကတော့ ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်မှ အတည်ပြုပြဋ္ဌာန်းပြီးသည့် ဥပဒေများဖြစ်ပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ရဲ့ ဥပဒေအမှတ်စဉ်အလိုက် ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်ရဲ့ အစည်းအဝေးတွေမှာ အတည်ပြုပေးခဲ့တာတွေကို ဖော်ပြထားခြင်းဖြစ် ပါတယ်။

**(က) ရှမ်းပြည်နယ်ဒေသန္တရစီမံကိန်းဥပဒေ**

- (၁) ၂၀၁၇-၂၀၁၈ ဘဏ္ဍာနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်၏ ဒေသန္တရစီမံကိန်း ဥပဒေ၊
- (၂) ၂၀၁၈ ခုနှစ်၊ ဧပြီလမှ စက်တင်ဘာလအထိ ၆ လ၊ ရှမ်းပြည်နယ်ဒေသန္တရ စီမံကိန်း ဥပဒေ၊
- (၃) ၂၀၁၈-၂၀၁၉ ဘဏ္ဍာနှစ် ရှမ်းပြည်နယ် ဒေသန္တရစီမံကိန်းဥပဒေ၊
- (၄) ၂၀၁၉-၂၀၂၀ ဘဏ္ဍာနှစ် ရှမ်းပြည်နယ် ဒေသန္တရစီမံကိန်းဥပဒေ၊

**(ခ) ဘဏ္ဍာငွေအရအသုံးဆိုင်ရာဥပဒေ**

- (၁) ၂၀၁၆ခုနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်၏ ဘဏ္ဍာငွေအရအသုံးဆိုင်ရာဥပဒေကို ပြင်ဆင် သည့် ဥပဒေ၊

ကန့်သတ်

၈

- (၂) ၂၀၁၆-၂၀၁၇ခု၊ ဘဏ္ဍာရေးနှစ် ရှမ်းပြည်နယ်၏ နောက်ထပ်ဘဏ္ဍာငွေခွဲဝေ သုံးစွဲရေးဥပဒေ၊
- (၃) ၂၀၁၇ခုနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်၏ ဘဏ္ဍာငွေအရအသုံးဆိုင်ရာဥပဒေ၊
- (၄) ၂၀၁၇-၂၀၁၈ခု၊ ဘဏ္ဍာရေးနှစ် ရှမ်းပြည်နယ်၏ နောက်ထပ်ဘဏ္ဍာငွေခွဲဝေ သုံးစွဲရေးဥပဒေ၊
- (၅) ၂၀၁၈ခုနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်၏ ဘဏ္ဍာငွေအရအသုံးဆိုင်ရာဥပဒေ၊
- (၆) ၂၀၁၈-၂၀၁၉ ခု၊ ဘဏ္ဍာရေးနှစ် ရှမ်းပြည်နယ်၏ ဘဏ္ဍာငွေအရအသုံးဆိုင်ရာ ဥပဒေ၊
- (၇) ၂၀၁၈-၂၀၁၉ ခု၊ ဘဏ္ဍာရေးနှစ် ရှမ်းပြည်နယ်၏ နောက်ထပ်ဘဏ္ဍာငွေခွဲဝေ သုံးစွဲရေးဥပဒေ၊
- (၈) ၂၀၁၉-၂၀၂၀ ခု၊ ဘဏ္ဍာရေးနှစ် ရှမ်းပြည်နယ်၏ ဘဏ္ဍာငွေအရအသုံးဆိုင်ရာ ဥပဒေ

( ဂ ) အများပြည်သူနှင့်ဆိုင်သော ဥပဒေ

- (၁) ရှမ်းပြည်နယ် ဆားနှင့်ဆားထွက်ပစ္စည်းဥပဒေ၊
- (၂) ရှမ်းပြည်နယ် အိမ်တွင်းစက်မှုလက်မှုလုပ်ငန်းဥပဒေ၊
- (၃) ရှမ်းပြည်နယ် ယစ်မျိုးခွန်ကောက်ခံရေးဥပဒေ၊
- (၄) ရှမ်းပြည်နယ် ကျောက်မျက်ရတနာ ဖြတ်တောက်ခြင်း၊ သွေးခြင်းဆိုင်ရာဥပဒေ၊
- (၅) ရှမ်းပြည်နယ်၏ အသေးစားချေးငွေလုပ်ငန်းဥပဒေ၊
- (၆) ရှမ်းပြည်နယ် အပန်းဖြေစခန်း၊ တိရစ္ဆာန်ဥယျာဉ်နှင့် ရုက္ခဗေဒဥယျာဉ်ဥပဒေ၊
- (၇) ရှမ်းပြည်နယ် ကြက်မွေးမြူရေးဥပဒေ၊
- (၈) ရှမ်းပြည်နယ် ရေထွက်တော၊ ရေထိန်းတော ထိန်းသိမ်းကာကွယ်ရေးဥပဒေ၊
- (၉) ရှမ်းပြည်နယ် လမ်းများ၊ တံတားများဥပဒေ၊

ကန့်သတ်



ကန့်သတ်

၉

(၁၀) ရှမ်းပြည်နယ် အလတ်စားနှင့် အသေးစားလျှပ်စစ်ဓာတ်အားထုတ်လုပ်ဖြန့်ဖြူးရေးဆိုင်ရာ ဥပဒေ၊

(၁၁) အင်းလေးကန်ဒေသထိန်းသိမ်းကာကွယ်ရေးဥပဒေ၊

အဲဒီတော့ ကျွန်တော်တို့ စုစုပေါင်းဥပဒေ (၂၃)ခုကို အစည်းအဝေးအလိုက် အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်နိုင်မှု အခြေအနေလေးကို တင်ပြထားတာဖြစ်ပါတယ်။ ကျန်နေတဲ့ ဥပဒေ(မူကြမ်း)ကတော့ ရှမ်းပြည်နယ်အခြေခံညာကျောင်းများ ဘေးကင်းစိတ်ချရသောအစားအသောက် ဥပဒေ(မူကြမ်း) (၁)ခု ကျန်ပါတယ်။ နောက် (၁၇)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေးတွင်တင်သွင်းလိုက်တဲ့ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ရဲ့ရှမ်းပြည်နယ်ဂုဏ်ထူးဆောင်လက်မှတ်နှင့် ဂုဏ်ထူးဆောင်ဆုပစ္စည်း ချီးမြှင့်အပ်နှင်းခြင်းဆိုင်ရာဥပဒေကို ပြင်ဆင်သည့် ဥပဒေ(မူကြမ်း)(၁)ခု ဆက်လက်ဆောင်ရွက်ဖို့ကျန်ပါတယ်။ နောက်ပြီး ရှမ်းပြည်နယ် မြေယာခွန်ဥပဒေ(မူကြမ်း)(၁)ခု ဆောင်ရွက်ဖို့ ကျန်နေတာဖြစ်ပါတယ်။

နိဂုံးချုပ်အနေနဲ့ကတော့ ကျွန်တော်တို့ ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီအနေဖြင့် ၂၀၀၈ ခုနှစ်၊ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ၊ ၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် လွှတ်တော် ဆိုင်ရာဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေများနဲ့ လွှတ်တော်မှ သတ်မှတ်ပေးအပ်ထားသည့် ကော်မတီ၏ တာဝန်များ၊ လုပ်ပိုင်ခွင့်တို့နှင့်အညီ ပြည်နယ် လွှတ်တော်သို့တင်သွင်းလာသည့် ဥပဒေ(မူကြမ်း)များအပေါ် ပြည့်စုံ၍လိုအပ်ချက် အနည်းဆုံးနှင့်လိုက်နာကျင့်သုံးရမည့် ပြည်သူ့လူထုနှင့် ကိုက်ညီမှုရှိစေရေး ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း လေးစားစွာ တင်ပြအပ်ပါတယ် ခင်ဗျား။ အားလုံးကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

**ဥက္ကဋ္ဌ။** ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များခင်ဗျား။ ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၁၇)ကြိမ်မြောက် ပုံမှန်အစည်းအဝေး (ပဉ္စမနေ့)တွင် ရှမ်းပြည်နယ် ဥပဒေပြုရေးဆိုင်ရာကော်မတီမှ တင်ပြသည့်အစီရင်ခံစာအား ၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ တိုင်းဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်ဆိုင်ရာဥပဒေ ပုဒ်မ ၃၈ (စ)အရ ပြည်နယ်လွှတ်တော်က မှတ်တမ်းတင်ကြောင်း ကြေညာပါတယ်။